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Tanulmány: A kisebbségi etnikum-közi foglalkoztatás bevételt befolyásoló hatásai 

A társadalomtudományi kutatóközpont, kisebbség kutató intézetének munkatársa Csata Zsombor, valamint Péti Márton, Betty 

Compton, Amy H. Liu és Sándor Zsolt The income effects of minority co-ethnic employment: the case of Hungarians in central and 

Eastern Europe című tanulmánya a Journal of Ethnic and Migration Studies folyóiratban jelent meg. […] A tanulmányban a szerzők 

három Közép, illetve Kelet európai országban (Románia, Szlovákia és Szerbia) elvégzett felmérések alapján a kisebbségi nyelvi 

interakciók vizsgálata lévén vizsgálták hipotézisüket, miszerint azok pozitívan hatnak a produktivitásra valamint az alkalmazottak 

fizetésére. […] Kimutatják,  ̶  egy kivétellel  ̶   hogy a vizsgált területeken a magyar nyelvet bíró munkatársak aránya szignifikánsan 

magasabb, mint azt adott terület etnikai-demográfiai adatai alapján várható volna…” Forrás: HUNREN.hu: teljes cikk > 

 

A PISA tanulmány beszédes mutatói 

Ukrajnában az iskolások több mint 40 százaléka nem rendelkezik alapvető matematikai és olvasási ismeretekkel. […] továbbá nagy 

a szakadék a vidéki és a városi iskolák között: a falusi gyerekeknek 4-5 évvel tovább kell tanulniuk, hogy elérjék a városi tanulók 

szintjét – derült ki a PISA 2022 nagyszabású oktatási felmérés eredményeiből. A PISA-elemzés ukrajnai eredményei azt mutatták, 

hogy a járvány és a háború körülményei között eltöltött négy év alatt az ukrán gyerekek olvasási és számolási képességei romlottak. 

[…] Okszen Liszovij oktatási és tudományos miniszter szerint a PISA‒2022 nemzetközi tanulói teljesítménymérés Ukrajnára 

vonatkozó eredményei csalódást keltőek, de teljességgel előreláthatóak…” Forrás: Kiszo.net: teljes cikk > teljes cikk 2 > 

Évértékelő: A kárpátaljai magyarság 2023 

Tavaly év elején abban bíztunk, hogy a 2023-as esztendő elhozza a hőn áhított békét az ország és a kárpátaljai magyarság számára. 

Folytatva a többéves hagyományt, lapunk évnyitó számában visszatekintünk a lepergő tizenkét hónapra, összeállításunkkal 

búcsúztatjuk a 2023-as esztendőt, nyilván abban reménykedve, hogy 2024 elhozza nekünk a várva várt békét…” Forrás: Kiszo.net: 

teljes cikk > 

Évértékelő interjú Brenzovics Lászlóval, a KMKSZ elnökével 

Már hagyomány, hogy a Kárpátalja minden évi első lapszámában az elmúlt évet értékelő interjút közöl a Kárpátaljai Magyar 

Kulturális Szövetség (KMKSZ) elnökével. Brenzovics Lászlót a KMKSZ tevékenységéről, Magyarország és Ukrajna viszonyának 

alakulásáról és a kárpátaljai magyarság előtt most, az évkezdéskor felsejlő, reménykedésre okot adó lehetőségekről kérdeztük. […]A 

Szövetség alapítványaival szemben folytatott bűnvádi eljárások már befejeződtek? – Újabb fejlemény nincs, azonban ezeket az 

ügyeket nem zárták még le. Máig nem született vádirat az ügyészség részéről, és azt nem terjesztették a bíróság elé, […] jelenleg az 

alapítványok viszonylag zavartalanul tudnak működni. […] A „KMKSZ” Jótékonysági Alapítvány 2023-as évi munkáját értékelte 

lapunknak Gulácsy Géza, az alapítvány igazgatója. […] Az előző évhez képest mintegy 5%-kal csökkent a beadott pályázatok 

száma, amely azonban az elmúlt évben is meghaladta a 32 ezret…” Forrás: Karpataljalap.net: teljes cikk > teljes cikk 2 > 

Évértékelő Csernicskó Istvánnal, a II. Rákóczi Ferenc Kárpátaljai Magyar Főiskola rektorával 

Arról, hogy milyen nehézségeket tartogatott az idei év a főiskola számára, valamint milyen meghatározó szerepe van az 

intézménynek a térség életében, Csernicskó István, a II. RF KMF rektora számolt be hetilapunknak. […] Nem látványos ugyan, mi 

mégis sikerként könyveljük el, hogy a nagy egyetemi központoktól távol lévő, kicsike intézményünk stabilan szerepel a világ 

felsőoktatási intézményeit rangsoroló Ranking Web of Universities listájában. […] Mi ebben a listában a középmezőnyben 

helyezkedünk el, sőt: az elmúlt évben jelentős előrelépést sikerült elérnünk. […] A tanév elején kaptunk egy teljes, átfogó ellenőrzést 

az úgynevezett TCK-tól, vagyis a korábban „vojenkomát”-ként ismert intézménytől. A Teremtőnek hála senkit sem 

kényszersoroztak be sem a munkatársak. […] A felvételi eljárás során valamivel kevesebb hallgatót vettünk fel 2023-ban, mint az 

előző évben, ennek ellenére – elsősorban a lemorzsolódási arányok csökkenése miatt – a hallgatói létszámunk valamivel nőtt…” 

Forrás: Karpataljalap.net: teljes cikk > 

A Határon Túli Magyarok Titkárságának sajtószemléje 
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https://kisebbsegkutato.tk.hu/hirek/2024/01/the-income-effects-tanulmany
https://kiszo.net/2024/01/07/hogyan-rontotta-a-haboru-az-ukran-iskolasok-kepessegeit/
https://karpataljalap.net/2023/12/07/liszovij-pisa-2022-eredmenyei-csalodast-keltoek-de-teljesseggel-elorelathatoak
https://kiszo.net/2024/01/07/kiszo-visszatekinto-a-beke-utani-sovargassal-telt-a-2023-as-ev/
https://karpataljalap.net/2024/01/04/karpataljai-magyarsag-egyetlen-fegyvere-remeny
https://karpataljalap.net/2024/01/07/tobb-mint-32-ezer-palyazatot-fogadott-be-az-elmult-evben-kmksz-jotekonysagi-alapitvany
https://karpataljalap.net/2023/12/28/beregszaszi-foiskola-jelentos-szerepet-tolt-be-nemcsak-karpataljai-magyar-kozosseg-eleteben-hanem-nemzetkozi-szinten


       

SZERBIA/VAJDASÁG 

 

Forgon Pálra emlékeztek Beregszászban 

A 111 éve született Forgon Pál egykori lelkipásztorra emlékezett meg a beregszászi református gyülekezet január 7-én. Forgon Pál 

1913. január 7-én látta meg a napvilágot Szernyén. […] Az ő kezdeményezésére indult meg a lelkészképzés Kárpátalján. […] 

Gulagon eltöltött évekről az Ott voltam, ahol a legszebb virágok nyílnak című könyvében írt…” Forrás: Karpatalja.ma: teljes cikk 

> 

 

Ezzel motiválnák a diákokat a duális képzésben 

Szerbia kormánya újabb rendeletet fogadott el a duális oktatás pénzügyi támogatásáról, így olyan hallgatókat támogatnának, akik 

három- és négyéves hiányszakma képzésen vesznek részt. […] A korábbi években a beiratkozások elemzése megállapította, hogy a 

hallgatók egyre ritkábban választanak három éves képzést, holott ezekre a szakmákra nagy a kereslet a munkaerőpiacon, sőt jól is 

fizetnek. Az adatok alapján a lakatosok, hegesztők, gépkezelők, pékek, cukrászok, szakácsok, villanyszerelők és ipari szerelők 

lényegesen jobb fizetést kapnak, mint sok más szakmában. […] Ezért a támogatás kapcsán most azok a tanulók, akik ilyen szakra 

jelentkeznek, az előírt munkabéren felül további 5 000 dinárban részesülhetnek, három éven keresztül kilenc hónapig, tehát ameddig 

az oktatás tart. […] A jövő tanévben tovább szélesítik a gyakorlati oktatást Szerbiában…” Szmsz.press: teljes cikk > teljes cikk 2 > 

Beszélgetés a 80 éves Pekár Tiborral a Lányi Ernő halálának 100. évfordulója alkalmából megjelent könyvéről  

A napokban látott napvilágot az igen tetszetős, 413 oldalas kötet (a szabadkai Életjel Könyvek kiadásában, Dévavári Beszédes 

Valéria szerkesztésében, az igényes Grafoprodukt Nyomda gondozásában) az igen egyszerű, Lányi Ernő címmel. […]A magyar 

zenetörténetről, zenekultúráról szóló művek ritka példánya, állapítom meg tüstént, s azt is, hogy írójának anyaggyűjtési 

hangyaszorgalma bámulatos. Olyankor jelent meg ez a mű nálunk, amikor a kulturális tevékenységek között a zenekritika és a zenei 

ismeretterjesztés igen-igen el van hanyagolva. […] 1983-ban, amikor 75 éves volt a szabadkai filharmónia, azt láttam, hogy nincs 

az addig megtett útjáról semmi érdemleges írva. Kutatni kezdtem, s amit összegyűjtöttem, nyomban meg is jelent a Létünk c. 

folyóiratban. Elég kedvező visszhangra talált a tanulmányom, s ez kedvet adott a további kutatáshoz. […] De elsősorban Szabadka 

zenei életével foglalkozom…” Magyarszo.rs: teljes cikk > 

Ismertető: A Hungarológiai Közlemények 2023. évi négy számáról 

Az újvidéki Magyar Nyelv és Irodalom Tanszék lektorált tudományos folyóirata, a Hungarológiai Közlemények 2023. évi 1. 

számában színháztörténettel és könyvtártörténettel foglalkozik. A szám élén Oláh Tamás, az MTA külső köztestületének tagja 

Ebben az országban a farmerek is Shakespeare-t játszanak című tanulmánya a Vajdaságban ritkán színre vitt Shakespeare-

előadásokról értekezik. […] A Hamletet 1959-ben Lányi István rendezésében Topolyán mutatták be, a bemutató helyszíne a Járási 

Magyar Népszínház volt. A dolgozat középpontjában ennek az előadásnak a rekonstrukciója áll. […] Horváth Futó Hargita, az MTA 

külső köztestületének tagja Radoslav Zlatan Dorić Play Strindberg című előadását vizsgálja a korabeli dokumentumok segítségével, 

melyet az Újvidéki Színházban 1974-ben mutattak be. […] A Hungarológiai Közlemények az elmúlt években a Kárpát-medencei 

tudományos közösség fontos tudományos fórumává vált, amit jól szemléletet a 2023. évi 2. és 3. szám, amelyeket a folyóirat a 

minoritás kérdéskörének szentelt. […] A Hungarológiai Közlemények 2023. évi 4. számának a nyelvhasználat a témája…” 

Szmsz.press: teljes cikk > 

Pásztor Istvánnak ítélték oda posztumusz a Vajdasági Magyar Művelődési Szövetség Aranyplakettjét 

Pásztor Istvánnak, a Vajdasági Magyar Szövetség közelmúltban elhunyt elnökének ítélték oda posztumusz a Vajdasági Magyar 

Művelődési Szövetség (VMMSZ) Aranyplakettjét. […] A VMMSZ december 29-én döntött az általa alapított életmű- és 

pályadíjakról, amelyeket a magyar kultúra napjának vajdasági központi ünnepségén adnak át január 26-án 18 órai kezdettel Zentán. 

[…] A döntés értelmében Magyar Életfa-díjjal ismerik el Farkas Zsuzsa nyelvművelő és újságíró, Kovács Frigyes színművész, 

Molcer Mátyás zongoraművész és Németh Ferenc, az MTA külső köztestületi tagjának művelődés- és helytörténész 

munkásságát…” Vajma.info: teljes cikk > 

 

 

 

https://karpatalja.ma/kultura/kulturalis-hirek/forgon-palra-emlekeztek-beregszaszban/
https://karpatalja.ma/kultura/kulturalis-hirek/forgon-palra-emlekeztek-beregszaszban/
https://szmsz.press/2024/01/07/ezzel-motivalnak-a-diakokat-a-dualis-kepzesben/
https://www.magyarszo.rs/gazdasag/a.301908/Tiz-uj-kepesitesi-lehetoseg
https://www.magyarszo.rs/kultura/a.301975/Brilians-hozzajarulas-a-magyar-zenetortenethez
https://szmsz.press/2024/01/04/minoritas-es-tobbnyelvuseg/
https://www.vajma.info/cikk/kultura/16108/Pasztor-Istvannak-iteltek-oda-posztumusz-a-Vajdasagi-Magyar-Muvelodesi-Szovetseg-Aranyplakettjet.html
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SZLOVÉNIA/MURAVIDÉK 

 

 

Kutató: Van hová fejlődni a népcsoportok támogatása terén 

„Ausztria Európa többi részéhez képest nem áll rosszul“ – mondja Emma Lantschner, a Grazi Egyetem Délkelet-európai 

Tanulmányok Központjának professzora. Az etnikai csoportok népszerűsítéséért azonban többet lehetne tenni. „Különösen az 

oktatás területén – ahhoz, hogy valóban kétnyelvű oktatásról beszélhessünk, biztosítani kellene, hogy a délutáni ellátás is kétnyelvű 

legyen.“ […] Ez különösen a burgenlandi magyar és horvát népcsoportokra vonatkozik…” Forrás: Volksgruppen.at: teljes cikk > 

Podcast: Új adások a népcsoportoknak az ORF-nél 

Az ORF Burgenland az év elején kibővíti a burgenlandi horvát, magyar, cseh, szlovák és roma nemzetiségűek számára szóló 

programkínálatát. Mind a televízióban, mind a rádióban több műsoridő áll majd rendelkezésre a népcsoportok nyelvén. Ennek 

megfelelően bővül az internetes műsorkínálat is. […] Egy új műsort a semmiből létrehozni mindig kihívás, mondta Kelemen 

Dorottya, a népcsoport szerkesztőség vezetője: […] „‚Musikmosaik‘ a zenére koncentrál, és egyaránt szól a népcsoportok tagjainak 

és azoknak, akik nem beszélik egyiket sem ezekből a nyelvekből…” Forrás: Volksgruppen.at: teljes cikk > teljes cikk 2 > 

Kutatás: Hangulatjavító művészet Bécsben 

A művészet jót tesz a léleknek – tudjuk ezt régóta, de a Bécsi Egyetem pszichológusaiból álló kutatócsoport most tudományosan is 

bizonyította. Arra kérték a Wiener Secession látogatóit, hogy nézegessék Klimt Beethovenfríz című alkotását, miközben Beethoven 

9. szimfóniáját hallgatják, amely a műalkotást ihlette. Egy másik csoport zenehallgatás nélkül tette ugyanezt. […] A Bécsi Egyetem 

doktorandusza, Anna Fekete kutatásának eredménye, amelyet Helmut Leder vezetésével végzett, az APA PsycArticles című 

szaklapban jelent meg…” Forrás: Volksgruppen.at: teljes cikk > 

Quo vadis, Bécsi Napló? 

44. évfolyamát zárta a Bécsi Napló, ami a maga nemében egyedülálló folyóirat a világ magyar sajtópalettáján. A szerkesztőség 

tagjai december 16-án, a magyarországi Farádon gyűltek össze, hogy az újság jelenéről és jövőjéről tanácskozzanak. […] Az egyik 

legfontosabb döntés az újság formátumának megváltoztatása volt. A Bécsi Napló 2024-től kisebb formátumban, más típusú papíron, 

ám nagyobb betűvel szedve kerül az olvasók elé. A cikkek terjedelme nem változik, így a lap 12 helyett 16 oldalon jelenik meg a 

2024-es, sorrendben 45. évfolyamtól. […] „Mi nem vagyunk se kormánypárti, se ellenzéki lap. Függetlenül fogalmazzuk meg 

álláspontunkat. Arra kell ügyelnünk, hogy kritikusan, de konkrét tények és adatok alapján tudósítsunk“ – fűzte hozzá a főszerkesztő, 
Deák Ernő, az MTK EB tagja…” Forrás: Volksgruppen.at: teljes cikk > 

Változik a Bécsi Posta: A nyomtatott kiadásból online magazin lesz 

A Bornemisza Péter Társaság kulturális folyóirata, a Bécsi Posta 17 év után nyomtatott kiadásról online formátumra vált. Ez a lépés 

reakció a megnövekedett nyomdai és postai költségekre, valamint arra a törekvésre, hogy minél szélesebb olvasóközönséghez jusson 

el a kiadvány – árulta el Másréti Kató Zoltán szerkesztő, a kiadványért felelős társaság elnöke…” Forrás: Volksgruppen.at: teljes 

cikk > 

Indul az új év a Svung színpadán 

Jó hír a színházkedvelőknek, hogy már január első vasárnapján folytatódnak a Svung – Bécsi Magyar Színház előadásai. Két 

bábjáték is látható lesz még ezen a héten az iskolakezdés előtt, továbbá a Pesthidegkúti Waldorf Iskola színjátszócsoportját is 

vendégül látja még január folyamán a Svung társulata. […] A társulat vezetőjének felhívása közönségükhöz…” Forrás: 

Becsinaplo.eu: teljes cikk > teljes cikk 2 > 

 

Évértékelő Podcast: Ilyen volt a 2023-as év a Muravidéken 

A Muravidéki Magyar Rádió Aktuális című műsora, Pisnjak Atilla szerkesztésében górcső alá veszi azokat az eseményeket, amelyek 

szerintük a leginkább meghatározták 2023-at. [...] Az új esztendő Horizont c. műsorában a mögöttünk lévő év jelentősebb kulturális 

eseményeire tekinttünk vissza. Felidéztük, hogy mi is történt 2023-ban az irodalom, a művészet, a képzőművészet, a zene és a 

színház területén…” Forrás: Rtvslo.si: teljes cikk > teljes cikk 2 > 

 

 

https://volksgruppen.orf.at/magyarok/stories/3239410/
https://volksgruppen.orf.at/magyarok/stories/3239057/
https://volksgruppen.orf.at/magyarok/stories/3239186/
https://volksgruppen.orf.at/magyarok/stories/3239561/
https://volksgruppen.orf.at/magyarok/stories/3237741/
https://volksgruppen.orf.at/magyarok/stories/3239003/
https://volksgruppen.orf.at/magyarok/stories/3239003/
https://volksgruppen.orf.at/magyarok/stories/3239278/
https://www.becsinaplo.eu/a-svung-programajanlata
https://www.rtvslo.si/mmr/hirek/aktualis/ilyen-volt-a-2023-as-ev-a-muravideken/692904
https://www.rtvslo.si/mmr/hirek/horizont/visszapillantas-a-moegoettuenk-levo-evre/693624


       

ROMÁNIA/ERDÉLY 

 

HORVÁTORSZÁG 

 

Podcast: A több eredmény szorosabb együttműködést kíván meg 

2024. január elsejétől Rok Petje a Szlovén Kormány Nemzetiségi Hivatalának megbízott igazgatója, miután a kormány Janez Doltárt 

felmentette e tisztség alól. Az új megbízott igazgató kinevezése legfeljebb június 30-ig érvényes. Közben megjelenik az igazgatói 

pályázat, amelynek alapján kiválasztják az új igazgatót. Korábban Lendván dolgozott: a Turisztikai és Fejlesztési Közintézet 

megbízott igazgatója, valamint Lendva Község projektjeinek koordinátora volt. [...] A 2024-es év első nemzetiségi műsorában 

Horváth Ferenc magyar nemzetiségi parlamenti képviselővel beszélgetünk, amelyben a 2023-as évet és annak eredményeit 

értékeljük…” Forrás: Rtvslo.si: teljes cikk > 

 

Évértékelő interjúk: Demcsák Csaba, Magyarország zágrábi nagykövete; Jankovics Róbert parlamenti 

képviselővel 

Demcsák Csaba immáron három éve képviseli Magyarországot zágrábi nagykövetként. Most első ízben [...] a Drávatáj stúdiójában 

készíthettünk vele évértékelő interjút. [...] Rögtön január elsején történelmi pillanat következett be Horvátország életében, hiszen 

az eurózóna mellett a schengeni térséghez is csatlakozott. [...] Azt gondolom, hogy az egyik legfontosabb feladat a határkeresztező 

pontok számának növelése. [...] A következő percekben Molnár Mónika kolléganőm Jankovics Róberttel, a HMDK elnökével, a 

horvátországi magyarok parlamenti képviselőjével tekint vissza az eredményekre…” Forrás: Kepesujsag.com: teljes cikk > teljes 

cikk 2 > 

Új igazgatója van a laskói általános iskolának Kelemen Viktória személyében 

Január 8-án lép hivatalába Kelemen Viktória, akit Kovačević Anna nyugdíjba vonulását követően neveztek ki a Laskói Általános 

Iskola élére. Kovačević Anna két mandátumban, több mint 10 éven át vezette a drávaszögi magyar oktatás egyik „zászlóshajóját”. 

[...] Viktória anyanyelvápolóként kezdte szakmai pályafutását, majd az eszéki magyar iskolaközpontban dolgozott osztálytanítóként, 

összesen 12 évnyi tapasztalattal rendelkezik az oktatás területén…” Forrás: Kepesujsag.com: teljes cikk > 

Az első horvátországi magyar újság bemutatása Eszéken 

December 20-án az eszéki Bölcsészettudományi Kar adott otthont a Zrínyi Magyar Kultúrkör rendezvényének, amelyen egy 

előadással és plakátkiállítással tisztelegtek az első horvátországi magyar lap előtt. 1908-at írtak, amikor „Szlavóniai Magyar Ujság, 

a Horvát-Szlavónországokban élő magyarok lapja” címmel napvilágot látott az újság, amely 11 évfolyamot ért meg. [...] A 

rendezvény keretében Rózsa Dávid, az Országos Széchényi Könyvtár főigazgatója és Nyári Denisz, az eszéki Zrínyi Magyar 

Kultúrkör elnöke együttműködési megállapodást írt alá a horvátországi magyar dokumentumok digitalizálásáról. A közös munka a 

Szlavóniai Magyar Ujság digitalizálásával kezdődött, amelynek 11 évfolyama immár ingyenesen elérhető az Elektronikus Periodika 

Archívumban…” Forrás: Kepesujsag.com: teljes cikk > 

Körkép: A magyar közösségeink színvonalas adventi és karácsonyi rendezvényei 

Programokban gazdag volt az év utolsó hónapja magyarságunk köreiben. Adventi koncertek, csomagosztások, évzáró műsorok 

tették színesebbé a decembert – ezeket az eseményeket gyűjtöttük most egy csokorba…” Forrás: Kepesujsag.com: teljes cikk > 

 

Kötelező tisztelni Románia zászlaját, a meggyalázásáért súlyos pénzbírság jár 

Kihirdette hétfőn Klaus Iohannis államfő a törvényt, amely szerint tízezer és húszezer lej közötti bírsággal sújtható annak az 

előírásnak a megsértése, amely szerint Románia zászlajára csak a törvény által jóváhagyott feliratok és szimbólumok kerülhetnek…” 

Forrás: Kronikaonline.ro: teljes cikk >  

„Duális kampuszokat” létesít a BBTE három erdélyi városban 

„Duális kampuszok” létrehozása céljából három, az oktatási minisztérium által támogatott projektben vesz részt a kolozsvári Babeş–

Bolyai Tudományegyetem (BBTE). A felsőoktatási intézmény szerkesztőségünkhöz eljuttatott közleménye szerint a létesítmények 

Resicabányán, Sepsiszentgyörgyön valamint Kolozsváron működnek majd. […] A cél olyan központok kialakítása (előadótermek, 

modern eszközökkel felszerelt laboratóriumok, bentlakások, diákétkezdék, kikapcsolódásra alkalmas terek stb.), amelyek iskolások 

és egyetemisták számára egyaránt megteremtik a duális oktatáshoz szükséges feltételeket…” Forrás: Kronikaonline.ro: teljes cikk 

> 

 

https://www.rtvslo.si/mmr/hirek/kisebbsegben/a-toebb-eredmeny-szorosabb-egyuettmukoedest-kivan-meg/693628
https://kepesujsag.com/evertekelo-interju-dr-demcsak-csabaval-magyarorszag-zagrabi-nagykovetevel/
https://kepesujsag.com/evertekelo-beszelgetes-jankovics-robert-parlamenti-kepviselovel-a-hmdk-elnokevel/
https://kepesujsag.com/evertekelo-beszelgetes-jankovics-robert-parlamenti-kepviselovel-a-hmdk-elnokevel/
https://kepesujsag.com/uj-igazgatoja-van-a-laskoi-altalanos-iskolanak-kelemen-viktoria-szemelyeben/
https://kepesujsag.com/az-elso-horvatorszagi-magyar-ujsag-bemutatasa-eszeken/
https://kepesujsag.com/igy-teltek-az-unnepek-magyar-kozossegeink-szinvonalas-adventi-es-karacsonyi-rendezvenyei/
https://kronikaonline.ro/belfold/kihirdette-iohannis-a-torvenyt-kotelezo-tisztelni-romania-zaszlajat-a-meggyalazasaert-sulyos-penzbirsag-jar
https://kronikaonline.ro/erdelyi-hirek/bdualis-kampuszokatr-letesit-a-bbte-harom-erdelyi-varosban-osszesen-60-millio-eurobol
https://kronikaonline.ro/erdelyi-hirek/bdualis-kampuszokatr-letesit-a-bbte-harom-erdelyi-varosban-osszesen-60-millio-eurobol


       

SZLOVÁKIA/FELVIDÉK 

Publicisztika: Ez történt, mióta felfedtük a Márton Áron Főgimnáziumban történt szexuális visszaéléseket 

Az igazgató a lemondás csendjébe burkolózott, a városvezetés a kibeszélés híve lett, szerzőnket behívta a rendőrség. Megtudtuk, 

milyen bűncselekmény tárgyában nyomoznak, és milyen resztoratív folyamatok indultak az iskolában. […] A közösségi 

eltussolással mint azonnali reakcióval mi is gyorsan szembesültünk. Miközben arról kaptunk folyamatos visszajelzéseket, hogy az 

iskola és Csíkszereda felbolydult, a helyiek a bolti kasszasorban is a húsz éven át eltussolt visszaélésekről beszélnek, a több ezer 

fős Civil Csíkszereda Facebook-csoportból többször is törölték cikkeink megosztását. […] Az ügyben röviden és csak újságírói 

megkeresésre, két héttel később szólalt meg a Hargita megyei tanfelügyelőség. […] Közel három héttel később szólalt meg a 

Romániai Magyar Pedagógusok Szövetsége (RMPSZ)…” Forrás: Atlatszo.ro: teljes cikk > 

Virágzó üzlet az államvizsga-dolgozatok gyártása 

Az egyetemi szakvizsgadolgozatok, azaz államvizsga-dolgozatok megírása a romániai szolgáltatások igencsak problematikus, 

mégis virágzó szegmense. Nem csak a közösségi média különböző csoportjaiban kínálnak természetes személyek ilyen jellegű 

„segítséget” a végzős diákoknak, hanem a hiányos jogszabályrendszer miatt már cégek is diplomadolgozat-írásra szakosodtak. […] 

Nem elég, hogy ezek a vállalkozások etikailag megkérdőjelezhető tevékenységet folytatnak, hanem az adózási rendszert is 

megpróbálják kijátszani. […] A kereslet nagy, tanév végén, az államvizsga-dolgozatok megírásának „idényében” napi 50-60 

rendelés is befut egy céghez. […] A portál informátora szerint a plágiumérzékelő szoftvereket úgy verik át, hogy a latin 

karakterekkel írt szövegben elrejtenek cirill karaktereket is. Egy kész dolgozat ára 1500 lej körül mozog…” Forrás: 

Kronikaonline.ro: teljes cikk > 

Interjú: Könczei Csilla - Az intézményen kívüliség óriási szabadságot adott nekem 

Szekusdossziék kutatójaként hogyan érzekeled; a korabeli elbeszélések szerint milyen veszélyeket jelentett a Román Szocialista 

Köztársaságra az alulról szerveződő, magyar népi kultúrán alapuló táncház? […] A „szervek” valóban első pillanattól kezdve 

nyomon követték a táncház működését. […] Hogyha a táncház valós veszélyt jelentett a fennálló uralmi rendszer számára, hát az 

szerintem elsősorban azért volt, mert valójában egy bohém, ellenőrizhetetlen szubkultúra alakult ki körülötte. Ennek az egésznek a 

dinamikája egy kiismerhetetlen hálózatosodáshoz vezetett, amiben kötődések alakultak ki városi és falusi, értelmiségi és munkás 

fiatalok között, ráadásul egy szinte kizárólag kisebbségi, azaz magyar nyelvű közegben. […] Más példákból, mint a folyóiratok 

szerkesztőségeiből, amilyen a Korunk vagy az Utunk volt, tudjuk, hogy egy-egy kulturális intézményre egyszerre minimum három 

ügynököt állítottak. Egy néhai informátor elmagyarázta nekem egy magánbeszélgetés során, azért történt ez így, hogy keresztbe 

ellenőrizhessék őket. […] A Szekusbloggal kapcsolatban […] azt hiszem, akkor kezdett megfagyni körülöttem a levegő, amikor a 

jelentések mögött kezdtem felismerni az egykori ügynököket…” Forrás: Transtelex.ro: teljes cikk > 

Beszámoló: A Constantin Brâncușit idéző kiállítás 

Negyven perccel a nyitás előtt, szakadó esőben állunk be a sorba a Temesvári Művészeti Múzeum előtt abban a reményben, hogy 

meg tudjuk nézni a kulturális fővárosi programsorozat egyik csúcsrendezvényét: a Constantin Brâncușit idéző kiállítást. […] A 

magyarázó szövegek azonban el is olvashatók román és angol nyelven. Így elevenedik meg a Havasalföldön született 

szobrászművész útja a bukaresti szépművészeti iskolától Párizsig és a világhírnévig. Megtudjuk: a művész egy életen át a kedvenc 

témáit faragta szoborba…” Forrás: Kronikaonline.ro: teljes cikk > 

 

Harminc éve nyitott kérdések - napjaink politikusai a komáromi nagygyűlés tanulságairól 

1994. január 8-án mintegy 3500 szlovákiai magyar polgármester, önkormányzati és parlamenti képviselő gyűlt össze a komáromi 

sportcsarnokban, ahol a felvidéki magyarság jogállásával és önkormányzatával kapcsolatos törekvéseit fogalmazták meg. A 

komáromi önkormányzati nagygyűlés a társnemzeti viszony elérését tűzte ki célul. […]  A hatóságok azonban, gyakran a 

törvényesség határán túl is, minden eszközt bevetettek, hogy a nagygyűlés lebonyolítását megakadályozzák. Michal Kováč államfő 

fogadta a nagygyűlés szervezőit, és megpróbálta őket rábírni annak elhalasztására. Mivel ez nem sikerült a rendőrség, és az akkor 

még létező komáromi helyőrség is készültségben volt. […] Szabó Olga polgármester visszaemlékezésben leszögezte, hogy a szlovák 

parlament határozatban ítélte el a Csallóközi Városok és Falvak Társulása Tanácsának kezdeményezését a nagygyűlés 

összehívására, és szigorú fellépést indítványozott a szervezőkkel szemben. […] Berényi József: A nagygyűlés komoly 

erődemonstráció volt, de a célkitűzések elfogadása máig várat magára…” Forrás: Ma7.sk: teljes cikk > teljes cikk 2 > teljes cikk 3 

> teljes cikk 4 > teljes cikk 5 > teljes cikk 6 > 

 

https://atlatszo.ro/impakt/szexualis-visszaelesek-csikszereda-marton-aron-fogimnazium/
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https://transtelex.ro/kultura/2024/01/06/konczei-csilla-az-intezmenyen-kivuliseg-oriasi-szabadsagot-adott-nekem
https://kronikaonline.ro/kultura/brancui-az-ustokos
https://ma7.sk/aktualis/harminc-eve-nyitott-kerdesek-napjaink-politikusai-a-komaromi-nagygyules-tanulsagairol
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Videó sorozat: Vízsodorta históriák bakai története 

A nagysikerű helytörténeti filmes dokumentarista sorozat, a Vízsodorta históriák újabb részekkel jelentkezik. „Sej, Dunáról fúj a 

szél!...” Most éppen Baka faluja közeléből szól a nóta, innen fütyül a szél is. A nagy folyó ártereinek világát káprázatos légi 

felvételekkel teszi teljessé az operatőr, az idős emberek meg csak mesélnek, csak mesélnek…” Forrás: Ma7.sk: teljes cikk > teljes 

cikk 2 > 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Összeállította: Bóna László 

https://ma7.sk/video/vizsodorta-historiak/vizsodorta-historiak-bakai-tortenetek-1-2-videok
https://ma7.sk/video/vizsodorta-historiak/vizsodorta-historiak-bakai-tortenetek-3-4-videok
https://ma7.sk/video/vizsodorta-historiak/vizsodorta-historiak-bakai-tortenetek-3-4-videok

